
 

ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ DE SOLIDARITAT I COOPERACIÓ. 

5 d’abril de 2022 

Hora : 19h 

Lloc : Format presencial amb connexió zoom amb el Fons Català de Cooperació 
 
Ordre del dia:  

1. Aprovació de l’acta anterior. 
2. Crisi humanitària de la guerra d’Ucraïna. Intervenció del Fons Català de Cooperació en les 

accions realitzades al territori. Connexió virtual. 
3. Altres: 

• XXII Edició de Ciutats Defensores dels Drets Humans, 1ª Gira del 25 d’abril al 4 de maig 
de 2022. 

• Reacciona: Gala dels curtmetratges 2 de maig. 

• Reportatges SOLIDÀRIA 

• Dia de les persones refugiades, campanya 20 de juny. 

• Proposta de la FICAC, Festival Itinerant de Cinemes Africans de Catalunya. 
4. Torn obert de paraules 
 
Assisteixen: 

 

Marissa Martí Fundació Vicenç Ferrer 

Joan Parra Amnistia Internacional 

Fernando de Leon Representació del Grup Municipal VEC 

Jaume Canals Entrepobles 

Francisco Martín IPA Rescue 

Bernat Garcia Fundació Pau i Solidaritat 

Montse Arroyo PSC-Presidenta de la Comissió 

Teresa Planas Tècnica Solidaritat i Cooperació 

Eva Millas Cap del Servei d’Igualtat i Cooperació 

 
 
Excusen la seva assistència: 
 

Toni Alsina Sindicalistes Solidaris 

Teresa Baqués Amics de Puerto Cabezas 

Francesc Rodriguez AL KARIA 

Isabel Gimenez Grup 3r món- Mans Unides 

 
 
Absents: 
 

Abdelmarek Erraghioui PSC 

Aleix Rodríguez CUP 

Tomas Vidal Ciutadans 

Georgina Corina ERC 

Mireia Contreras Creu Roja Alt Penedès 

 



 

 
 
Montse Arroyo, presidenta de la Comissió de Solidaritat i Cooperació obre la sessió saludant 

a les persones presents i agraint la seva assistència a la comissió. Així mateix dona la 

benvinguda a la Txell Escolà, representant del Fons Català de Cooperació per accedir a 

realitzar aquesta presentació del com es treballa dels del Fons per fer front a la crisi 

humanitària a Ucraïna. 

 

1. Aprovació de l’acta anterior. 

S’aprova l’acta anterior per unanimitat. 

 

2. Crisi humanitària de la guerra d’Ucraïna. Intervenció del Fons Català de Cooperació 

en les accions realitzades al territori. Connexió virtual. 

 

Txell Escolà forma part de l’equip de l’Àrea de Comunicació del Fons i va participar de la 

Missió de reconeixement a Polònia a principis del mes de març. Des del Servei de Solidaritat i 

Cooperació se li demana que expliqui com s’està duent a terme la campanya d’emergència i 

de suport a la població víctima del conflicte armat a Ucraïna. 

 

Concretament explica que el Fons va realitzar un primer viatge tot just va començar la guerra 

(del 8 a l’11 de març) per tal de detectar possibles necessitats de la població refugiada en la 

frontera. Concretament es va detectar la necessitat de suport psicològic que s’ofereix adreçat 

a les dones amb infants i també a col·lectius especialment vulnerables com ara pot ser 

població gitana, racialitzada, col·lectiu LGTBI, dones amb pocs recursos que poden ser 

víctimes d’explotació sexual i violència de gènere, persones discapacitades. També detectar 

falta de possibles punts d’assessorament legal al que s’hi poden adreçar per tal de conèixer els 

seus drets. Des de Ucraïna hi ha una manca de protecció bàsica a la població, per tal d’evitar 

possibles víctimes d’explotació sexual i violència de gènere. També dificultats en els 

subministraments bàsics d’electricitat i aigua per a la població d’Ucraïna. 

 

A partir d’aquest viatge s’ha pogut fer la fotografia de la situació i ha permès organitzar un 

nou viatge que es farà a meitats del mes d’abril per tal de poder treballar amb les entitats que 

ja han detectat que treballen el territori, establir canals de col·laboració i tancar els projectes 

que han articulat en el territori. Així mateix disposar d’espais per tal de poder conèixer com ho 

viuen les persones beneficiàries, tenir testimonis i quines són les seves necessitats en aquest 

procés. 

 

En aquests moments hi ha 7 projectes d’emergència detectats alguns són amb entitats locals i 

d’altres amb entitats internacionals i tots treballen a Polònia/ Ucraïna o bé només a Ucraïna. 

Es centre amb Polònia perquè és el país veí que ha rebut més afluència de refugiades 

d’Ucraïna, però no es descarta en treballar amb altres municipis veïns si la situació ho 

requereix. 

 



 

Des del Fons es té projectes d’Ajuda Humanitària bàsica que es treballà amb Creu Roja i amb 

dues entitats poloneses que treballen amb persones amb discapacitat i amb dones víctimes de 

violència de gènere. També es treballarà amb Pallassos sense Fronteres que treballen a la 

frontera i donen un suport psicològic molt important als infants i també amb l’Associació 

Catalana per la Pau i la seva contrapart polonesa, entre d’altres entitats ucraïneses i 

alemanyes. 

 

A mode de conclusió, dir que el Fons Català fa molts anys que treballa a fronteres, amb les 

persones refugiades i arrel de la crisi d’Ucraïna es veu que la societat civil té molta capacitat 

d’acollida i es pot fer de manera segura i ràpida garantint vies legals segures de refugi a la 

població que ho sol·liciti, quan hi ha voluntat política, oferint garanties d’aquestes vies. Així 

mateix cal fer la reflexió de la diferència de resposta de la ciutadania i a nivell polític a les 

diferents guerres que han succeït en altres països: cal no oblidar totes altres situacions de les 

diferents persones arreu del món que fugen de les guerres; Síria, frontera Polònia/Bielorússia, 

entre d’altres.  

 

El viatge que el Fons Català realitzarà properament servirà per tancar els projectes amb les 

entitats de la contrapart a Polònia. 

 

Des del Fons agraeixen tot el suport que des de la ciutadania (societat civil) s’ha evocat al 

poble d’Ucraïna: el material enviat, tots els aspectes logístics allà i l’acolliment de les persones 

refugiades al territori.... Però, segons explica la Txell Escolà, la realitat de les necessitats que 

des d’aquí es veuen, poden no coincidir amb les necessitats d’allà: posa l’exemple dels munts 

de roba que s’han trobat escampats i mullats... per tant és important canalitzar les ajudes a 

través d’organitzacions que poden identificar les necessitats que hi ha a terreny i que estan en 

contacte amb entitats del territori: si es vol/cal portar material, a vegades molt d’aquest 

material es pot comprar allà i així es pot contribuir amb l’economia local. 

 

Des del Fons Català és prioritza treballar amb les organitzacions locals que són les que 

coneixen la realitat d’allà i disposin d’eines per fer-hi front i desenvolupar els projectes a qui el 

Fons Català els hi donen suport. 

 

A partir d’ aquí s’obre un torn de preguntes per part de les persones participants en la 

Comissió 

 

Montse Arroyo  pregunta que es es va detectar en relació al mon de la infància? 

 

La Txell respon que bàsicament van treballar amb les mares i els seus filles i fills, no veure cap 

servei que treballés concretament amb els infants, tanmateix la situació dels infants és 

traumàtica per la situació que viuen. L’ong pallassos sense fronteres fa una gran tasca en 

relació als infants, afavorint un entorn segur, un somriure que els ajudi a sortir per un 

moment d’aquest context de guerra: tenen un impacte molt positiu damunt dels infants: 

Pallassos seria la única entitat que s’ha detectat que treballi amb els infants a territori. 



 

Els infants estan protegits, estan acompanyats. 

 

Eva Millas pregunta si hi ha algun tipus de control de les persones que s’adrecen a la 

frontera amb els cotxes a buscar persones que fugen de la guerra, per tal d’evitar situacions 

de tràfic de persones? 

 

La Txell respon que es tracta d’un tema molt complex, durant els pocs dies que hi van estar, 

van poder contactar que hi ha molta complicitat entre la policia i les entitats que treballen en 

el territori, per tant estan a l’expectativa de detectar situacions irregulars. Hi ha un registre de 

les persones que marxen i les persones que les acullen. Tot hi així quan hi van arribar des del 

Fons acabaven d’iniciar aquestes gestions i s’iniciaven els dispositius que havien de permetre 

realitzar aquest control, amb tot el que això comporta; en el moment inicial de la guerra, 

fàcilment podien passar “coses”. És important analitzar quan s’hi tornin a desplaçar des del 

Fons, el canvi que s’haurà produït. 

 

Així mateix la Txell exposa que a proposta de la Generalitat des del Fons es va posar a 

disposició un telèfon i un correu electrònic per resoldre dubtes d’Ajuntaments i consorcis que 

fa referència a tots els aspectes d’ acollida, de com gestionar l’ajuda, etc. 

 

La regidora agraeix la presència de la Tell , del seu testimoni a través del Fons Català de 

Cooperació i l’acomiadem. 

 

Nosaltres seguim amb la nostra reunió. 

 

Marissa Martí de la Fundació Vicenç Ferrer pregunta sobre com es dur a terme l’acolliment 

de la població que arriba d’Ucraïna. 

 

Montse Arroyo especifica que hi ha dos tipus d’acolliment: 

• Les persones que els va agafar la guerra quan estaven aquí de 

vacances/turisme/estudis i que no van poder tornar. 

A aquestes persones se les va acollir directament en els albergs de la Generalitat, entre 

d’altres. 

• Les persones que han estat desplaçades, que han fugit de la guerra. 

Aquestes persones han estat acollides en la zona 0, dispositiu gestionat per Creu Roja 

situat a Barcelona, a l’estació de Sans. 

Paral·lelament els Ajuntaments han creat un registre de tota la ciutadania que volgués 

oferir-se per donar suport a les necessitats plantejades per les persones refugiades. 

Aquest registre en aquests moments està gestionat pel Departament de Ciutadania. 

 

A partir d’emplenar un formulari i la realització d’una entrevista, se’ls facilita poder 

resoldre les seves necessitats bàsiques. 



 

En el tema de l’empadronament, qui té familiar aquí, ha pogut realitzar el tràmit, 

també ho ha pogut fer qui ha estat acollit a casa d’alguna persona solidària. 

El padró dona dret a la tarja sanitària i a poder escolaritzar els seus fills o filles. Així 

mateix durant 90 dies es poden moure lliurement pel territori, segons un decret 

autonòmic aprovat d’urgència. 

 

Eva Millas amplia la informació donada explicant que és la zona 0: quan les persones 

refugiades arriben i no tenen lloc on anar. Es van habitat diferents punts 0: La jonquera, 

l’aeroport del Prat i l’estació de Sans. 

 

Quan alguna persona arriba a Vilafranca amb les mateixes condicions, sense tenir cap lloc on 

anar, se la deriva a Creu Roja de Vilafranca. Els allotjaments que s’estaven fent fins al moment 

era en els hotels i cases rurals de la zona; hi eren enviats quan arribaven a l’estació de Sans. 

 

Marissa Martí pregunta per l’allotjament de la casa de Torrelles de Foix i de la Munia. 

 

Eva Millas explica que quan va passar lo de Torrelles de Foix era perquè va arribar un autocar 

de dones amb nens i nenes amb una finalització de l’estada fins el 23 de març; no s’havia 

parlat amb Creu Roja; l’Ajuntament s’ho va trobar sense tenir-ne coneixement. Aquestes 

persones van trobar molt de suport per part de la Comunitat Ucraïnesa i de voluntariat que va 

anar a donar suport a la casa de Torrelles de Foix, Can Cruset. 

 

En el cas de l’Església Evangelista, tenien un contacte que estava a Romania. Es va desplaçar 

un representant de la Comunitat amb furgoneta a recollir persones a la frontera: la majoria 

són infants orfes entre 8 i 14 anys aprox., provinents d’un orfenat que van viatjar amb els seus 

tutors/ tutores legals. (70/80 places). 

Des de l’Ajuntament se’ls ha recomanat que sobretot facin el tràmit per mitjà de les entitats 

que treballen a frontera a territori per tal que es registrin a aquestes famílies, que no es 

desplacin sense haver-se registrat. 

 

També informa que aquests infants s’estan escolaritzant a través de l’OME. La majoria 

d’aquests infants s’estan escolaritzant a través de l’OME. La majoria d’aquests infants estan 

ubicats a casa de familiars i/o persones de la comunitat ucraïnesa. 

 

Fernando de Leon pregunta quantes persones s’han registrat que hagin arribat a Vilafranca/ 

comarca. 

 

Eva Millas respon que a dia d’avui, de les persones registrada, s’estan atenent a 50 famílies, la 

majoria de les quals formades per una dona i tres fills/filles. Algunes de les persones que han 

vingut a Vilafranca, ja tenien contacte amb famílies que arran de l’accident de Txernòbil que ja 

havien estat acollides a Vilafranca. 

La majoria de persones refugiades estan essent acollides per la pròpia comunitat ucraïnesa. 

 



 

Montse Arroyo afegeix que qualsevol persona que vulgui iniciar algun tràmit d’acolliment s’ha 

d’adreçar a la Direcció General d’Infància, per tal d’evitar així el màxim, que es puguin donar 

situacions de tràfic de persones. 

Així mateix, qualsevol persona que es vulgui oferir es pot registrar en un llistat en el portal de 

tràmits de tràmits de l’Ajuntament. 

També remarca el fet de poder realitzar aportacions econòmiques a través de les entitats i 

onegés que treballen en el territori, economia de proximitat. 

 

Jaume Canals pregunta si tota aquesta informació està penjada al web per tal de poder-ne 

fer difusió. 

 

Montse Arroyo respon afirmativament, s’han anat penjant diferents infografies a través de les 

xarxes socials. També s’ha aprofitat material realitzat pel FCCD, sobre les recomanacions de 

com donar suport a la població ucraïnesa. 

 

Eva Millas informa que s’ha realitzat una infografia similar a la que es va realitzar quan hi va 

haver la guerra de Síria, on també es va realitzar un llistat de persones que donaven suport a 

les persones refugiades, on també hi consta els comptes corrents de les diferents entitats que 

treballen en et territori: Farmamundi, Creu Roja, FCCD i les diferents recomanacions que ja 

hem esmentat. 

 

Montse Arroyo remarca que aquest procés d’acolliment a les persones refugiades s’ha 

realitzat a diferents temps per part de les administracions implicades. Així mateix ha posat en 

valor el paper del municipalisme en la recepció i acollida de les persones refugiades, tant pel 

que fa a la gestió personal com en la gestió econòmica, així com també, sobretot la tasca 

humanitària de Creu Roja. 

 

Eva Millas explica que segurament a nivell de l’administració central i autonòmica es crearan 

addendes, tal com va passar amb la covid, adreçades a donar suport econòmic, sobretot a les 

famílies que fan l’esforç de poder acollir els seus familiars. 

 

Joan Parra pregunta quins drets tindran aquestes persones? 

 

Eva Millas respon que tindran permís per treballar: en 24 hores obtenen el permís de 

residència i treball. S’ha habilitat a la Fira de Barcelona el servei per realitzar aquest tràmit. En 

aquest moment es funciona amb cita prèvia i en aquests moments el servei està col·lapsat. 

També comenta l’Eva que en aquests moments hi ha entre 60 i 80 dies de lliure circulació i 

possiblement es pugui allargar fins a 3 anys. 

 

Montse Arroyo explica que a nivell municipal s’ha treballat de manera coordinada amb el 

Departament de Ciutadania i també amb el Servei d’Educació per tal de garantir un millor 

servei. 

Agraeix la feina feta per les tècniques del Servei d’Igualtat, Solidaritat i Cooperació. 



 

 

Jaume Canals comenta que s’han realitzat tres concentracions a Vilafranca a favor d’Ucraïna, 

amb una participació irregular. Planteja si com a Comissió ens podríem posicionar, si es podria 

fer algun manifest de rebuig de la guerra d’Ucraïna. Interpel·la a la Comissió a poder aclarir 

quin paper volem tenir. 

 

Montse Arroyo es compromet a poder presentar aquest manifest públicament si com a 

Comissió de Solidaritat i Cooperació, sempre que com a Comissió hi hagi el compromís de fer-

ho. 

 

Després d’un debat per part de les persones assistents a la reunió, s’acorda  

• Que cada entitat pensi alguns punts pel manifest i en la trobada que convoquem per 

redactar el manifest i ho aporti a la reunió. 

• Que cada entitat/onegé faci arribar al Servei de Solidaritat i Cooperació faci arribar un 

esbós per tal de poder realitzar un document per poder-lo discutir i consensuar.es 

mirarà de poder fer un recordatori pel grup WhatsApp de poder-nos trobar un dia per 

redactar el manifest. Cal però que cada persona representant en la Comissió en parli 

amb la seva entitat. 

 

 

Marissa Martí pregunta sobre la situació del Sàhara, conèixer quina és la realitat del 

conflicte. 

 

Montse Arroyo explica que l’Ajuntament és soci de CCASPS i proposa que alguna persona 

tècnica pugui venir a la Comissió a explicar quina és la realitat i que és el que succeeix: situació 

fruit de la diplomàcia i de negocis. Acordem que ens posarem en contacte amb algú del FCCD. 

 

 

3. Altres: 
 

• XXII Edició de Ciutats Defensores dels Drets Humans, 1ª Gira del 25 d’abril al 4 de 
maig de 2022. 
S’informa que en aquesta primera gira tindrem a Vilafranca les següents defensores: 

Yurary Cuellar (Colòmbia) el dimecres 27 d’abril que anirà a l’escola Sant Ramon i 

l’Institut Milà i Fontanals. 

Es convida a les persones de les entitats que vulguin dinar amb la defensora ens ho 

facin saber. La proposta és dinar amb ella a les 15h quan acabi la seva intervenció a 

l’Institut. 

Morena Herrera (El salvador) el dijous 28 d’abril a les 19h a La Nau. 

Aquest acte estarà obert a la ciutadania, es convida a que les entitats en facin difusió. 

 

 

 



 

 

• Reacciona: Gala dels curtmetratges 2 de maig. 
D’entrada s’agraeix la participació de les entitats en el Reacciona i se les convida a 

participar en aquesta gala, és important que alguna persona de cada entitat hi 

participi. 

 

• Reportatges SOLIDÀRIA 
S’informa que s’ha iniciat novament el contacte amb les entitats per tal de poder 

gravar un parell de reportatges al mateix dia. 

S’informa a la Comissió que la gravació va a càrrec de la Paula Serrano, locutora que 

treballa en col·laboració amb Penedès Televisió. De moment es realitzarà la gravació 

amb Amnistia Internacional i Fundació Pau i solidaritat. 

També es mirarà de gravar el reacciona en el marc del SOLIDÀRIA. 

 

• Dia de les persones refugiades, campanya 20 de juny. 
S’informa i es comparteix a les persones membres de la Comissió que per tal de 

commemorar el 20 de juny, Dia Internacional de les persones refugiades des del Fons 

Català de Cooperació es vols realitzar una Campanya Conjunta: UN MÓN DE CAMPS. 

Aquesta campanya té com a objectius principals: 

a. Apropar a la ciutadania catalana la realitat de diversos camps de refugiats 

formals i informals del món. 

b. Mostrar les accions de la cooperació municipalista en matèria de refugi. 

c. Interpel·lar a la població i generar reflexió. 

Des del Servei de Solidaritat i Cooperació es vol implicar en aquesta campanya les 

entitats de lleure. 

 

• Proposta FICAC (Festival Itinerant de Cinemes Africans de Catalunya) 

L’objectiu general d’aquest festival és contribuir a la construcció d’una societat 

catalana antiracista, intercultural i cohesionada utilitzant el cinema i la cultura com 

una eina de transformació social i apropant a l’audiència les cinematografies africanes 

per trencar prejudicis. 

 

Aquesta proposta pot facilitar poder recuperar la Mostra de Films Solidaris per 

incorporar també altres propostes de les entitats i onegés que forment part de la 

Comissió de Solidaritat i Cooperació. 

 

4. Torn obert de paraules 

 

Teresa Planas recorda que està oberta la Convocatòria de Projectes de Cooperació per aquest 

2022. La finalització dels projectes és el dia 5 d’abril de 2022. 

 

 

 



 

 

 

Joan Parra pregunta si com a entitat pot disposar d’una carpa per poder posar una carpa per 

Sant Jordi. 

 

Eva Millas comenta que des del servei es disposa de carpes i que si que se m’hi pot deixar una, 

que ho confirmi. Si la volen l’hauran d’anar a recollir a la Unitat de Serveis. 

 

Joan Parra proposa poder realitzar un acte d’homenatge a Arcadi Oliveras. És una proposta 

que l’han estat parlant amb el Jaume d’ Entrepobles i la Marissa de Fundació Vicenç Ferrer. 

 

Es realitza un breu debat i s’acorda poder-ne parlar en una propera reunió i poder-ho 

concretar. 

 

Teresa Planas, pregunta a les persones assistents si hi ha més qüestions, dubtes o 

suggeriments a aportar per a les persones assistents, sense cap altre tema a tractar, s’aixeca la 

sessió a les 20.30 h, de la qual com a secretària de la comissió estenc aquesta acta. 

 

 

 

 


